



Referat

Bestyrelsesmøde lørdag 23. august 2025, kl. 9.00

Deltog: Christine Nielsen, Jørgen Funk, Martin Mikkelsen, Patrick Kronborg og René Hansen – Michael A. Brodersen

Deltog ikke: Natascha Enoch-Larsen og Mark Albrechtsen

Administrationen: Malene K. Holm, Tobias T. Jacobsen og Nikolaj Larsen

1. Godkendelse af sidste mødereferat

Seneste referat blev godkendt.

2. E-mail beslutninger til referat

Ingen

3. Informationsdeling fra administrationen

A: Sekretariatsleder/sportsmanager

- *Nøgletal*

Elevindmeldelser pr. 31. juli - 737 elever (budgetestimatet for 2025 er 1424).

Note - I 2024 uddannede klubberne 600 elever fra 1. august.

Tandems pr. 31. juli – 808 tandems (budgetestimatet for 2025 er 1500).

Note - I 2024 havde klubberne næsten 900 tandems fra 1. august. Så vi har en lille forventning til, at klubberne sætter lidt flere tandems end budgetteret.

Nikolaj vurderer at vi kommer til at mangle omkring 150.000-200.000 kr. grundet det faldende medlemstal og uddannelsen af elever.

- *Status på certifikater*

Klubberne har uddannet 39 c-certifikater pr 31. juli, hvilket ligger på et fint niveau, og måske et udtryk for den elev-kampagne bestyrelsen prioriterede i 2024.

I 2024 uddannede klubberne 20 c-certifikater fra 1. august, så potentielt set så kan vi i 2025 godt ende med at uddanne omkring 60 c-certifikater, hvilket er et fint resultat. Dog er det også værd at bemærke, at det seneste år er der flere certifikatspringere, som har forladt DFU end klubberne har uddannet.

- *Information omkring status i Norge vedr. El-fly og støtteerklæring*

Nikolaj er løbende i dialog med Nils Predstrup, som er tidligere elitespringer og medlem af DFU, men som i dag bor og arbejder i Norge. Her er han en aktiv del af en arbejdsgruppe, som forsøger at rejse penge og købe et faldskærmsfly, som flyver på el. Dette er noget, som DFU følger meget interesseret med i, da udviklingen af fly som enten flyver på el eller anden alternativ brændstof, givetvis vil blive introduceret i Danmark inden for en kortere årrække. Derfor har Dansk Faldskærms Union underskrevet en støtteerklæring til vores norske søsterforbund, da denne udvikling og investering har stor relevans og interesse for DFU. Dette taler desuden ind i DFU tager ansvar.





- *Dialogmøde med DIF*

Rene og Nikolaj er inviteret til dialogmøde med Hans Natorp og Morten Mølholm onsdag d. 5. november. Bestyrelsen vendte nogle af de punkter, som DFU kan rejse i forhold til støtte fra DIF.

Der er flere punkter der er vigtige for DFU pt, men det der fylder meget for DFU, er klubbernes adgang til luftrummet. Derfor er det vigtigt at få italesat dette overfor DIF, og taler videre ind i, hvordan DFU kan understøtte de nationale Klima og bæredygtigheds initiativer, så denne udvikling går hånd i hånd med DFU's foreninger, som typiske ligger i yderområder. Men DFU vil også fortælle om udviklingen og samarbejde med Norge ift introducering af alternativ brændstof eller el-fly, (se punktet ovenfor). Der er måske også behov for at unionerne under KDA styrkes i forhold til Trafikstyrelsen, samt politisk understøtter samarbejdet med forsvaret. Faldskærm er faktisk en af de 6 kerediscipliner under CISM.

- *Håndtering af elever og medlemmer, som ikke nødvendigvis skal springe faldskærm*

Nikolaj har været i dialog med DIF's jurister, hvordan vi kan håndtere at personer, som vi udfra et sikkerhedsmæssigt aspekt, ikke mener bør springe faldskærm. Det har vist sig ved flere lejligheder, at afviste springere blot tager til andre DFU-klubber, og GDPR-mæssigt må DFU ikke notere dette i vores medlemsdatabase. Dog kan vi sende noget generelt ud til klubberne, at de vil kunne kontakte kontoret, hvis de skulle være i tvivl om enkelte springere og deres sundhedsforhold.

- *Status på hjemmesideprojektet i DIF*

Malene gav en kort information omkring status i hjemmesideprojektet med DIF, hvor der i DIF er afsat flere millioner til at skabe en hjemmesidetemplate, hvor interesserede unioner og forbund kan blive en del af dette. Opgaven med at udvikle en hjemmesidetemplate har været i udbud og efter nøje overvejelser i projektgruppen, så er opgaven givet til firmaet OAK, som blandt andet har udviklet Surf & Sub's hjemmeside.

Bestyrelsen ønsker, at DFU bliver en del af DIF's projekt, og bestyrelsen ønsker at inkludere en kort workshop på det kommende instruktørårsmøde, så vi instruktørerne inddrages med input og meninger. Der vil ikke være en udgift til selve udviklingen, da dette ligger i de afsatte midler hos DIF, dog skal unionerne selv stå for de løbende driftsudgifter, som ligger på niveau med den udgift, som vi betaler i dag. Hjemmesideprojektet har blandt andet fokus på de nye digitaliseringspotentialer der er i 2025. Projektet er nu nået til en fase, hvor det forventes at de første hjemmesider vil blive lanceret omkring nytår.

- *Møde i sportsudvalget*

Nikolaj fortalte kort, at der tirsdag d. 19. August blev afholdt møde i Sportsudvalget, hvor næstformanden Patrick Kronborg deltog for første gang, da han støtter SU i den kommende periode, hvor SU-formanden er udsendt. Det var et fint og konstruktivt møde, hvor afviklingen af de nationale mesterskaber blev vendt, tanker og ideer til DM 2026, deltagelse ved VM i 2026 samt den mentale træningsseance, som skal planlægges, så den ligger mest hensigtsmæssigt ift springsæsonen. Denne seance planlægges til at blive afholdt i starten af den kommende sæson, hvor de nye trupper er udtaget.

B: Udviklingskonsulent

- *Pakkekort - er det noget vi stadigvæk benytter?*

En springer fra Kolding Faldskærmsklub har opgraderet det tidligere pakkekort, og Tobias spurgte ind til, om dette fortsat benyttes i DFU. Nikolaj fortalte at det er flere år siden, at administrationen har trykt disse pakkekort, men bestyrelsen besluttede at det opdaterede pakkekort deles på hjemmesiden, så klubberne kan printe det derfra, hvis de fortsat benytter det.



- *Tilmelding til instruktørexamen*

Tobias fortalte, at IU nu er parat til at offentliggøre tilmeldingen til instruktørexamen. Tobias publicerer dette i løbet af uge 35, og eksamen foregår i Idrættens Hus i Brøndby.

- *Sag vedr. luftledninger over DFC*

Igennem den seneste måned er Tobias blevet involveret i en sag omkring en mulig etablering af luftledning på tværs af landingsbanen hos DFC ved Tureby.

Derfor har Tobias rakt ud til DIF, som har meddelt, at de bakker DFC og DFU op i denne sag. Tobias har tillige vendt dette med Friluftsrådet, som dog har henvist DFU til den lokale friluftsaftening.

DFC er netop blevet inviteret til dialogmøde torsdag d. 28. august 2025, hvor også kontoret deltager.

Der er enighed i bestyrelsen, at det vigtigt at DFC og DFU også tager stilling til en eventuel forhandling, hvis det viser sig, at DFC ikke kan fortsætte deres aktiviteter på stedet.

- *Status på konfliktmægling*

Tobias tager til Jylland onsdag d. 27. august på klubbesøg hos ÅFC, og kombinerer dette med et møde mellem to DFU-medlemmer, hvor der har været nogle kommunikationsudfordringer.

- *Afslag på fondssøgning til instruktørseminaret*

Vi har desværre modtaget et afslag på den større fondsansøgning, som skulle støtte instruktørseminaret, dog Tobias har sendt en ny ansøgning til anden fond.

4. Informationsdeling fra bestyrelsesmedlemmer

A: Formand

- *Deltagelse ved DM-ugen 2026*

Rene og Nikolaj var inviteret til VIP-event i forbindelse med DM-ugen i Aalborg i år, hvilket var en rigtig god oplevelse. På baggrund af deltagelsen mener René, at DFU bør være en del af DM-ugen på et eller andet plan i 2026, men om det er en del af Kom-og-prøv-det området, en DFU-opvisning, eller måske er der en DFU disciplin, som afvikler deres DM i Herning næste år, bør vurderes i DFU og sammen med DIF.

Det er dog vigtigt, at DFU er synlige i Herning i 2026.

- *Dialog med HFK vedr. Skydive.dk*

Tidligere har der været nogle dialoger mellem formanden for Herning Faldskærmsklub (HFK) og administrationen samt bestyrelsen i forhold til, at HFK ønsker at være en del af Skydive.dk. Bestyrelsen er dog af den holdning, at vi bør adskille det kommercielle center i Herning med resten af DFU, hvilket er grundlaget for at HFK ikke tilbuddet at blive en del af Skydive.dk. René fortalte, at han modtog et svar på hans mail 28. juli, som han afsendte før sommerferien. Planen er at der sættes et møde op med formanden for HFK.

- *Kontrakt med Jens Pedersen, KlubAdmin*

Bestyrelsen ønsker at der sættes tid af til et møde med udvikleren af Klubadmin, da man både ønsker at vende driften og den videre udvikling af systemet. Både administrationen og de tekniske udvalg har nogle ønsker til udviklingen. Vi afventer svar fra Jens Pedersen om en ny kontrakt og udviklingsplan.

B: Næstformand

SU møde

Patrick deltog på seneste møde i Sportsudvalget, og disciplinrepræsentanterne fortalte at afviklingerne af de nationale mesterskaber har været gode, dog gjorde vejret ved præcisions DM, at der afholdes et



alternativt DM i slutningen af september. På mødet foreslog FS at skille fritfalds disciplinerne fra hinanden, da dårligt vejr kan udfordre konkurrenceafviklingen, og dermed bliver konkurrencen yderst komprimeret. Dette er dog ikke bestyrelsen ønske. Disciplinerne ønsker heller ikke at konkurrencerne forlænges med flere dage. Dog er der bred enighed om, at det er en god ide at sætte lidt flere midler af, så der kan skabes større aktivitet blandt elever og nyere c-certifikatspringere ved at få en ekstra større flyver mere ind til konkurrenceafviklingen.

Dette vil bestyrelsen forsøge at tage højde for ved budgetforhandlingerne.

- Svært at planlægge sæson/ tidligere datoer / hvem bestemmer hvad der giver penge?

Der var tillige en dialog på udvalgmødet, hvor det blev vendt, hvordan og hvilke aktiviteter der skal tilbydes DFU's medlemmer som et led i udviklingen og fastholdelsen. Bestyrelsen mener, at det bør være disciplinrepræsentanterne, som skal vurdere, hvad der skal til for hele tiden at udvikle disciplinerne, hvilket både er i forhold til udtjek og steps frem imod konkurrencedeltagelse, skabe interesse for disciplinerne og kommende talent og elitespringere.

- Kommunikation internt i unionen. - Udvalg/medlemmer

Patrick ser meget gerne at vigtig materiale, regler eller anden vigtig information fra udvalg udsendes direkte til klubberne, så ikke man overraskes af regler, som er gældende, men som man ikke er opmærksom på.

- Nordisk møde

I forbindelse med seneste ISC møde blev det aftalt, at vi skal sætte gang i nordiske møder, så vi kan koordinere sager og evt erfaringer kan deles på tværs. Dette har Nikolaj fulgt op på, men uden at det har skabt aktivitet blandt landene.

- Deltage i klubbernes GF.

Patrick foreslog at der ved klubbernes generalforsamlinger altid er et medlem fra bestyrelsen eller administrationen. Bestyrelsen vil gerne prioritere dette. Dette bør der kommunikeres om på Udviklingsseminaret, så klubberne ved at bestyrelsen ønsker at deltage.

C: Teknisk sekretær

- Orientering om Dansk Skydive Grand Prix (DSGP)

Martin orienterede bestyrelsen om, at IU i øjeblikket sagsbehandler eventet DSGP, da der har været nogle sager om regelbrud ved eventet.

- Årets FB opdatering

Teknisk sekretær fortalte, at der er skriveseminar 12. oktober, og han forventer, at bestyrelsen modtager oplægget til den kommende FB'er til godkendelse primo november.

- Nedsættelse af arbejdsgruppe for nye skærmflyvningsregler

IU arbejder pt på nogle nye regler og anbefalinger, hvor der tages udgangspunkt i den nuværende skærmflyvningsmanual. Bestyrelsen prioriterer dette arbejde, så hvis der er behov for økonomiske midler til arbejdet, så vil deltagerne i arbejdsgruppen modtage et skattefrit honorar for dette, hvis det bliver aktuelt.

D: Økonomisk ansvarlig

Intet nyt



E: Bestyrelsesmedlem med primært fokus på elite

Deltog ikke på mødet

Bestyrelsen vil dog gerne have et evalueringsmøde med DZDK ift afviklingen af DM i Canopy Piloting.

F: Bestyrelsesmedlem med primært fokus på bredde

Intet nyt

5. Regelmæssig økonomistatus til bestyrelsesmedlemmer og udvalg

Regnskabstallene pr. 31. juli 2025 var vedlagt mødeindkaldelsen, og Nikolaj estimerer at DFU med det nuværende udgiftsniveau kommer ud af 2025 med et overskud i omegnen af 100.000 kr. Det er til trods for at DFU samlet kommer til at mangle ca. 150.000 kr. på indtægtssiden.

6. Konkrete punkter til drøftelse og beslutning

A: ISC møde 2026 i Saudi Arabien

Bestyrelsen synes at DFU bør deltage på ISC mødet i Saudi Arabien til trods for dette møde afholdes i et land, som igennem de seneste år har været til stor debat blandt idrætsorganisationerne, politisk og i medierne. Dette emne er også et punkt til mødet med DIF's direktør og formand i november.

B: Drøftelse af ansøgning fra Martin Bang Larsen ift indkøb af CRW skærme

Bestyrelsen har tidligere på sommeren modtaget en større ansøgning fra CRW-miljøet omkring indkøb af CRW-skærme for at understøtte udviklingen i Danmark. Bestyrelsen anbefaler dog, at CRW-miljøet ansøger DIF's foreningspulje igennem en central klub i Danmark, hvor så skærmene fysisk kan være placeret. Bestyrelsen vil tage stilling til sagen igen, hvis ikke det lykkedes med støtte fra DIF's foreningspulje.

C: Drøftelse af ansøgning fra Oliver Headley ift dækning af udgifter ved deltagelse ved SM i CP

Administrationen har modtaget en ansøgning fra CP talentspringer Oliver Headley om dækning af udgifterne for Peter Halgadal og Oliver, som de havde i forbindelse med deltagelsen ved Open konkurrencen ved SM i CP.

Med reference til DFU's nye talent og elitestrategi, så støttes dette som udgangspunkt ikke, dog anbefaler bestyrelsen Oliver Headley at tilbyde DFU's medlemmer aktiviteter, hvilket kunne være basis skærmkursus, hvor han kan give tilbage til bredde og modtage godtgørelse fra DFU. Bestyrelsen bifalder at talent og elitemiljøerne oparbejder konkurrenceerfaring igennem konkurrencedeltagelse.

D: Deltagelse ved Danmarks Idrætsforbund's budgetmøde 3.-4. oktober

Der afholdes budgetmøde i Idrættens hus for alle specialforbundene. Som udgangspunkt deltager formand, næstformand og sekretariatsleder. Nikolaj sørger for at tilmelde deltagerne fra DFU.

E: Strategisk beslutning om prioriteringer for adm og DFU (måske et pkt til fredag)

Bestyrelsen og administrationen vendte andre perspektiver, som kunne skabe udvikling for DFU, men som ikke er en del af DFU's strategiaftale med DIF. Dette kunne være et større fokus på andre medlemsgrupper, hvor det kunne være mennesker med funktionsnedsættelser, men også firmaer, højskoler etc. Der kunne også være nogle udviklingsskridt inden for digitalisering. Dette er noget som administrationen arbejder videre med, og vender med klubberne på udviklingsseminaret senere på året.



F: Drøftelse om indhold til Udv. Seminar / formands- og budgetmøde

Bestyrelsen vendte emner til årets udviklingsseminar / formands- og budgetmøde. Et af de vigtige punkter er at præsentere DFU's nye strategi og tage en dialog med deltagerne om, hvordan klubber og medlemmer bliver involveret i de steps, der er præciseret i strategien.

Bestyrelsen ønsker også, at der afholdes mindre workshops, hvor der skal findes relevant indhold, opfølgning på talent og elitestrategi, evaluering puljestrukturen og hvordan vi understøtter udviklingen i DFU med kvalitative aktiviteter, DFU's kommende hjemmeside, nye udviklingsmuligheder for DFU samt en lille opfordring til de DFU-medlemmer som paraglider ved skrænterne i Danmark.

Der er generelt et ønske om, at bestyrelsen skal være mere synlig på seminaret.

G: Deltagelse og evt. Punkter ved Instruktørseminar 2025

Der er et ønske fra administrationen og bestyrelsen, at man får lidt taletid på det kommende instruktørseminar som afholdes på Dalum Landbrugsskole. Administrationen skriver til IU formand, og teknisk sekretær tager en dialog med IU omkring kandidater og valg til udvalget.

7. Evt. opfølgning på DFU's projekter

A: Status på Klubadmin – næste steps

Bestyrelsen ønsker at afholde et møde med udviklingen af KlubAdmin, men afventer svar fra Jens Pedersen,

B: Grøn omstilling, klima og bæredygtighed

C: Uddannelsesudvalg - E-læring, udvikling af storyboards og etablering af E-læringsportal

D: Træningsplanen - kommer fra strategispor 3

8. Eventuelt

Intet til dette punkt